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The Department of Planning and Development - Trakhees, the regulatory arm of the Ports, Customs and 
Free Zone Corporation, completed about 16,000 transactions carried out by the Licensing Department 
in Trakhees during the first half of 2022, with a growth rate of 22% compared to the same period last 
year, where the Licensing Department provides corporate licensing services Local and free zones and 
government relations such as issuing Work Permits, Establishment cards and No-Objection Certificates 
(NOC) to official bodies.
Eng. Abdulla Belhoul, CEO of the Department of Planning and Development - Trakhees, explained that 
Trakhees was able to achieve remarkable levels of growth at the level of all services provided by the 
Licensing Department in the commercial licensing sectors in its private development areas, noting that 
the Trakhees Department is keen to promote the process of economic growth and achieving the vision 
of the Ports, Customs and Free Zone Corporation, which is to strengthen Dubai's position as a leading 
sustainable hub to support the economic sector at the global level.
Belhoul pointed out the keenness of the Trakhees Department to implement the vision of His Highness 
Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of 
Dubai aimed at supporting the economy and enhancing Dubai's position as a preferred global investment 
destination. In cooperation with various partners, Trakhees seeks to develop and expand the services it 
provides for the benefit of individuals and companies, such as issuing commercial licenses, issuing work 
permits, and others, in order to keep pace with the aspirations of business leaders and investors in the 
emirate.
Belhoul added: "To reassure the support of the Department of Planning and Development - Trakhees 
towards providing the required services regarding projects and small and medium enterprises according 
to the highest standards, the department received 1029 transactions to reserve a new trade name, at the 
level of local and free zone licenses, during the first half of 2022 in private development areas that falls 
under the supervision of the Ports, Customs and Free Zone Corporation.
The official statistics issued by the Licensing Department of Trakhees indicated the growth in the rate 
of demand for local licensing services by the department's customers, both individuals and companies, 
to reach 7,067 transactions from January to the end of June this year, where the local licenses renewal 
service ranked first with 3426 transactions, followed by the service of local licenses amendments with 
1063 transactions, then booking a new trade name, which amounted to 951 transactions, and then issuing 
a new local license with 627 transactions.
In the same context, the International City ranked first in the list of sites that obtained local licensing 
transactions with 203 licenses, then Jumeirah Village Circle came in second place, followed by Palm 
Jumeirah, then Dragon Market, followed by Palm Deira.
At the level of government services transactions, the statistics indicated a growth in the number of 
government transactions during the first half of 2022, which was accompanied by a growth in the number 
of work permits issued by the department, reaching 3,440 work permits approved in Dubai, and 1270 
transactions related to the work permit renewal service were completed.
In terms of free zone licenses, the free zone licenses renewal service ranked first in the list of services 
requested by dealers in this specialty, reaching 527 transactions during the first six months of this year, 
followed by the service of issuing a commercial permit with 185 transactions, then reserving a trade name 
under the category of free zone licenses with 78 transactions.
Eng. Abdulla Belhoul stressed that the Department of Planning and Development - Trakhees is keen 
to facilitate the process of requesting and extracting various commercial licenses by implementing a 
package of procedures and improvements carried out by the department in its unified electronic system 
for issuing commercial licenses, in addition to adopting a culture of excellence in performance to ensure 
the happiness and satisfaction of customers by reducing the time the customer's journey to obtain the 
services.

“We will continue without halt or rest, for halting is a waste of time”.
"سنستمر دون توقف أو راحة، فالتوقف مضيعة للوقت".

أنجــزت دائــرة التخطيــط والتطويــر- تراخيــص، الــذراع التنظيميــة لمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة، 
نحــو 16 ألــف معاملــة نفذتهــا إدارة الترخيــص بالدائــرة خــال النصــف الأول مــن عــام 2022، حيــث بلغــت نســبة النمــو 
ــة  ــركات المحلي ــص الش ــات ترخي ــص خدم ــدم إدارة الترخي ــث تق ــي، حي ــام الماض ــال الع ــرة خ ــس الفت ــة بنف 22% مقارن
والمناطــق الحــرة والعلاقــات الحكوميــة مثــل إصــدار تصاريــح العمــل وبطاقــات المنشــأة وشــهادات عــدم الممانعــة 

للجهــات الرســمية.

وأوضــح المهنــدس عبــدالله بالهــول، الرئيــس التنفيــذي لدائــرة التخطيــط والتطويــر- تراخيــص، أن الدائــرة تمكنــت مــن 
تحقيــق مســتويات نمــو ملحوظــة علــى مســتوى جميــع الخدمــات التــي تقدمهــا إدارة الترخيــص بالدائــرة فــي قطاعــات 
الترخيــص التجــاري بمناطــق التطويــر الخاصــة التابعــة لهــا، مشــيراً إلــى أن دائــرة "تراخيــص" حريصــة علــى تعزيــز مســيرة 
ــي  ــة دب ــز مكان ــي تعزي ــة ف ــرة المتمثل ــة الح ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــة مؤسس ــق رؤي ــادي وتحقي ــو الاقتص النم

كمركــز رائــد مســتدام لدعــم القطــاع الاقتصــادي علــى الصعيــد العالمــي.

ولفــت بالهــول إلــى حــرص دائــرة "تراخيــص" علــى تنفيــذ رؤيــة صاحــب الســمو الشــيخ محمــد بــن راشــد آل مكتــوم، 
ــي  ــة دب ــز مكان ــاد وتعزي ــم الاقتص ــى دع ــة إل ــاه الله، الرامي ــي، رع ــم دب ــوزراء حاك ــس ال ــس مجل ــة رئي ــس الدول ــب رئي نائ
كوجهــة عالميــة مفضلــة للاســتثمار، وأضــاف: "بفضــل جهــود فــرق العمــل المختصــة وبالتعــاون مــع مختلــف 
ــدار  ــل إص ــركات مث ــراد والش ــح الأف ــا لصال ــي تقدمه ــات الت ــيع الخدم ــر وتوس ــى تطوي ــص" إل ــعى "تراخي ــركاء، تس الش
الرخــص التجاريــة وإصــدار إقامــات العمــل وغيرهــا بهــدف مواكبــة تطلعــات رواد ومســتثمري الأعمــال فــي الإمــارة".

وأردف بالهــول: "تأكيــداً علــى دعــم دائــرة التخطيــط والتطويــر- تراخيــص نحــو تقديــم الخدمــات المطلوبــة بشــأن 
ــم  ــز اس ــة لحج ــدد 1029 معامل ــرة ع ــت الدائ ــر، تلق ــى المعايي ــق أعل ــطة وف ــرة والمتوس ــآت الصغي ــاريع والمنش المش
تجــاري جديــد، علــى مســتوي الرخــص والمحليــة ورخــص المنطقــة الحــرة، خــال النصــف الأول مــن 2022 فــي مناطــق 

ــرة". ــة الح ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــراف مؤسس ــت إش ــل تح ــي تدخ ــة الت ــر الخاص التطوي

وأشــارت الإحصائيــات الرســمية التــي أصدرتهــا إدارة الترخيــص بالدائــرة إلــى نمــو نســبة الإقبــال علــى خدمــات الرخــص 
ــو  ــة يوني ــر وحتــى نهاي ــذ يناي ــة من ــى 7067 معامل ــرة، مــن أفــراد وشــركات، لتصــل إل ــي الدائ ــة مــن قبــل متعامل المحلي
العــام الجــاري، حيــث احتلــت خدمــة تجديــد الرخــص المحليــة المرتبــة الأولــى بعــدد 3426 معاملــة، تليهــا خدمــة تعديــل 
الرخــص المحليــة بعــدد 1063 معاملــة ثــم حجــز اســم تجــاري جديــد والتــي بلغــت 951 معاملــة ثــم خدمــة إصــدار رخصــة 

محليــة جديــدة بعــدد 627 معاملــة.

وفــي نفــس الســياق، احتلــت المدينــة العالميــة المرتبــة الأولــى فــي قائمــة المواقــع الحاصلــة علــى معامــات الرخــص 
المحليــة بواقــع 203 رخصــة، ثــم جــاءت فــي المرتبــة الثانيــة قريــة جميــرا الدائريــة يتبعهــا نخلــة جميــرا ثــم ســوق التنيــن 

تليهــا نخلــة ديــرة.

ــال  ــة خ ــات الحكومي ــدد المعام ــو ع ــى نم ــات إل ــارت الإحصائي ــة، أش ــات الحكومي ــات الخدم ــتوى معام ــى مس وعل
النصــف الأول مــن عــام 2022، والــذي صاحبــه نمــو فــي عــدد إقامــات العمــل التــي أصدرتهــا الدائــرة لتصــل إلــى اعتمــاد 

3440 إقامــة عمــل فــي دبــي، كمــا تــم إنجــاز  1270 معاملــة مرتبطــة بخدمــة تجديــد إقامــة العمــل.

وعلــى صعيــد رخــص المناطــق الحــرة، جــاءت خدمــة تجديــد رخــص المنطقــة الحرة فــي المرتبــة الأولــى بقائمــة الخدمات 
التــي تــم طلبهــا مــن قبــل المتعامليــن فــي هــذا الاختصــاص لتصــل إلــى 527 معاملــة خــال الســتة أشــهر الأولــى مــن 
العــام الحالــي، يليهــا خدمــة إصــدار تصريــح تجــاري بعــدد 185 معاملــة ثــم حجــز اســم تجــاري تحــت فئــة رخــص المنطقــة 

الحــرة بعــدد 78 معاملــة.

وأكــد المهنــدس عبــدالله بالهــول أن دائــرة التخطيــط والتطويــر- تراخيــص حريصــة علــى تســهيل عمليــة طلــب 
واســتخراج الرخــص التجاريــة المختلفــة عبــر تطبيــق حزمــة مــن الإجــراءات والتحســينات التــي أجرتهــا الدائــرة فــي 
منظومتهــا الإلكترونيــة الموحــدة لإصــدار التراخيــص التجاريــة، عــاوةً علــى تبنــي ثقافــة التميــز فــي الأداء لضمــان 

ســعادة ورضــا المتعامليــن عبــر تقليــل زمــن رحلــة المتعامــل للحصــول علــى الخدمــات.

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum 
Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of Dubai

صاحب السمو الشيخ محمد بن راشد آل مكتوم 
نائب رئيس الدولة رئيس مجلس الوزراء حاكم دبي رعاه الله

22% Growth in Commercial Licensing 
Business in the first half of 2022

22% نسبة نمو أعمال الترخيص التجاري في 
النصف الأول من 2022
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Abdulla Belhoul: More than a thousand new trade names in different regionsعبدالله بالهول: حجز أكثر من ألف اسم تجاري جديد في مناطق مختلفة
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“The more we do, the 
more we can do”.

William Hazlitt

" كلما عملنا أكثر، كلما 
استطعنا فعل المزيد ".

وليم هازلت

هل سألت نفسك من الشخص الذي لن يفارقك أبداً طوال حياتك؟

هل تعرف من؟ 

ليس والدك ولا زوجك ولا ابنك ولا حتى أقرب صديق...

ذاك الشــخص هــو أنــت... هوالــذي ســيرافقك فــي الســرّاء والضــرّاء، فــي صبــاك وشــيخوختك فــي فرحــك 
وقرحــك... هوالــذي سيســعفك فــي مرضــك، هــو مــن يحــى وســيموت معــك... فتعلّــم كيــف تجعــل مــن هــذا 

ــروف. ــرت الظ ــت وتغي ــا اختلف ــه مهم ــتند علي ــتطيع أن تس ــاناً تس ــك إنس ــق ب ــخص الملتص الش

كيف ذلك؟

أن تكــون صادقــاً مع نفســك، واثقاً منها، أن تشــحنها بطاقــة الإيمان والجلادة لتتحمل عناء أبعد رحلة ســتناديك 
إليهــا الحيــاة. أنــت هــو ذلــك الفــرس الــذي ســتمتطيه فــي كل المعــارك، فامنحــه مــا تســتطيع مــن كلــئ وعلــف 
وتدريــب ليحقــق لــك كل التحديــات والبطــولات التــي تســعى لهــا. وســع الآفــاق أمامــك، وثابــر  في علمــك، وقوي 
ثقافتــك، وتعلــم مهــارة إضافيــة، ولغــة أخــرى، إحــرص علــى الرياضــة كي لا يخذلك جســمك، التــزم بحيــاة صحية في 
التفكيــر وفــي التدبيــر، واكتســب نعمــة الصبــر واختبرهــا طوعــاً بين الحين والآخر في ســفر شــاق أو ظــرورف وعرة 
تمرينــاً لقــدرة التحمــل لديــك. فالجســم المرتــاح المســترخي علــى الــدوام، يفقــد قــدرة التحمــل مــع الأيــام. اقتنــي 
 مــا طــاب لــك مــن المبــادئ الإنســانية فهــي التــي تعمــق فيــك حـــكَم الحيــاة وهــي التــي تزيــدك بريقــاً فــي القلــب... 

تعلم أن تُلَجّم نفسك في لحظات الغضب والتّوثر لتحتوي شراسة الناس والأيام...

أنــت الوحيــد الــذي ســينقذك مــن محَــن الحيــاة حيــن تحتــاج إلــى ُمنقــذ فــي عزلــة، وفــي ألــم، وفــي مــرض، وفــي 
ضيــق لا قــدر الله. اقــرأ واســتفد وتذكــر مــا قرأتــه لأنــك ســتحتاج إلــى كل ذلــك حيــن ســتأتي عليــك مواقــف تبحــث 

فيهــا عــن صــوت حكيــم لتجــده ينبــع منــك أنــت... أنــت فقــط. 

وإذا جــاءت الأيــام بشــحّ أوضيــق أونقــص فــي المــال أو الأنفــس كمــا وُعدنــا، فــي تلــك اللحظــات لا أحــد غيــرك 
ــام و ســيداً عليهــا.  ــذاً للأي ــه فســتكتفي بنفســك تلمي سينتشــلك مــن ذلــك الضيــق. وإن تخلــى عنــك العالــم كلّ

ــم أن تقويهــا مهمــا اشــتدت الظــروف  فبَعــد الله توجــد أنــت وأنــت فيــك مــن روح الله. تعل

رجــــــاء مـــــــلاح
مهندس أول - التخطيط

Just you 
أنت فقط

Flashes ومضــــــــــــات

Excellency الـــــتميـــــــــــــــــــــز

Activities and Participations  الأنشطــــة والمشاركات

The Information Technology Department participates 
in a knowledge-sharing session with Fly Dubai

"Cinema of Happiness" 
 at the Ports, Customs and Free Zone Corporation

إدارة نظم المعلومات تشارك في جلسة لتبادل المعرفة 
مع فلاي دبي

 "سينما السعادة" 
 بمؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة

Have you ever asked yourself who is the person who will never leave you all your life?

Do you know whom?  

Not your father, husband, son, or even the closest friend… That person is you. 

He is the one who will accompany you in good and bad times, when you are young and old, in your 
joy and sadness… He is the one who will help you in your illness, he is the one who will live and will die 
with you… Learn how to make this person who is attached to you a human being on whom you can lay 
on no matter of the circumstances.

How so?

To be honest with yourself, confident, to have faith and patience to endure the hardship of the 
farthest journey to which life will lead you. You are that mare that you will ride in all the battles, so give 
him what you can of food, forage and training to achieve all the challenges and championships for 
you. Expand your horizons, persevere in your knowledge, strengthen your culture, learn a new ability, 
additional skill, another language, be sure to exercise so that your body does not let you down, commit 
to a healthy life in thinking and management, gain the grace of patience and experience your body 
voluntarily from time to time in arduous travel or rough circumstances to enhance your endurance.  
A comfortable and relaxed body always loses endurance with the days, Acquire the maximum from 
the human principles, they are the ones that deepen in you the rule of life and they are the ones that 
increase your luster in the heart… 

Learn to restrain yourself in moments of anger and rage to contain the ferocity of people and days…

You are the only one who will save yourself from the tribulations of life when you need a savior in 
loneliness, in pain, in sickness, in distress. Read, benefit and remember what you read, because 
you'll need all that when situations come to you where you're looking for a wise voice and you will find 
it coming from inside you, only you.

And if the days come with scarcity, distress, or lack of money or souls as we have been promised, in 
those moments no one but yourself will lift you out of that taste. If the whole world abandons you, you 
will be content with yourself as a disciple of the days and master of them.

Learn to be strong no matter how intense the circumstances are, after Allah there are you and inside 
you a Spirit from Allah. 

Raja Malah
Senior Planning Engineer

دعت شركة "فلاي دبي" فريق من إدارة نظم المعلومات التابع لمؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة 
لحضور جلسة تبادل المعرفة، حيث تم عرض خبراتهم الفنية بشأن فهم آلية عمل المعدات المتميزة عالية 

المستوى المستخدمة في عملية بناء مركز البيانات التابع للشركة.

دعــت مؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة جميــع موظفــي الوحــدات التنظيميــة التابعــة لهــا، 
 "Jumanji" ــم ــرض فيل ــم ع ــث ت ــة، حي ــي الملاحي ــة دب ــلطة مدين ــرح س ــعادة" بمس ــينما الس ــة "س ــور فعالي لحض
ــن. ــم الفائزي ــة وتكري ــز قيم ــى جوائ ــحب عل ــم الس ــة ت ــة الفعالي ــي نهاي ــور، وف ــة للحض ــات خفيف ــم وجب ــع تقدي م

Fly Dubai invited a team from the Information Technology Department of the Ports, Customs and 
Free Zone Corporation to attend a knowledge exchange session, where they presented their 
technical expertise on understanding the mechanism of the high-level equipment used in the 
intricacies of building the company’s datacentre.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation invited all the employees of its business units to 
attend the "Cinema of Happiness" event at the Dubai Maritime City Authority Theater, as “Jumanji” 
movie was screened, with snacks provided to the attendees. At the end of the event, gifts were 
distributed to the winners through lottery.
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محمد عبدالله: تبذل إدارة الأمن جهود جبارة لتحقيق الرضا التام 
للمتعاملين مع الحفاظ على أعلى مستويات الأمن.

Mohammad Abdulla: The Security Department exerts great efforts 
to achieve customer satisfaction while maintaining the highest 

levels of security.
كان ضمــن أول مجموعــة مفتشــين أمــن مواطنيــن حيــث أثبــت بــأن العنصــر الوطنــي قــادر علــى خــوض 
التحديــات والعمــل فــي مجــالات مختلفــة... يــرى أن العمــل الجماعــي يعــزز المفاهيــم ويســاعد علــى تحقيــق 

رؤيــة وأهــداف المؤسســة

He was among the first group of Emirati citizen security inspectors, as he proved that the 
national element is capable of facing challenges and working in different fields... He believes that 
teamwork enhances concepts and helps achieve the vision and objectives of the corporation.

“
„

البطاقة الشخصية ونبذة مختصرة عن السيرة الذاتية:
الاسم الثلاثي: محمد عبدالله عباس

المسمى الوظيفي: مساعد مدير الأمـن

الخبرة العملية: أكثر من 15 عام

حدثنا عن تاريخ انضمامك إلى مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة.

لــي  ســنحت  عندمــا   2002 عــام   فــي  الحــرة  والمنطقــة  والجمــارك  الموانــئ  مؤسســة  مــع  رحلتــي  بــدأت 
ــة لنقــل  ــن، فكانــت فرصــة ذهبي الفرصــة للانضمــام إلــى هــذه  المؤسســة المرموقــة وتحديــداً فــي إدارة الأمـ
مهاراتــي الأمنيــة المكتســبة مــن عملــي الســابق فــي القــوات المســلحة الإماراتيــة وطرحهــا فــي المــكان 
تــم تعينــي ضمــن أول مجموعــة مفتشــين أمــن مواطنيــن للعمــل علــى بوابــات مينــاء  المناســب، حيــث 
جبــل علــي والمنطقــة الحــرة ومــن خلالــه ســعيت جـــاهداً لأطــور مــن قدراتــي وصقــل مهاراتــي العمليــة 
المؤسســة. لــي  التــي وفرتهــا  المكثفــة  والــدورات  التدريبــات  الخبــرات مــن خــال  المزيــد مــن   واكتســاب 

كيف ساهمت مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة في تطوير حياتك المهنية؟

أفتخــر بكونــي عضــواً فــي فريــق العمــل بمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة، حيــث أتاحــت لــي 
المؤسســة متمثلــة فــي إدارة الأمــن بنقــل خبرتــي العمليــة والتــي تنــدرج ضمن اختصــاص وصلاحيــات المنظومة 
الأمنيــة،  كذلــك أضافــت لــي المؤسســة اكتســاب مزيــد مــن الخبــرات فــي مجــال الأمــن البحــري والمهــارات فــي 
مجــالات وأنشــطة جديــدة مــن خــال الــدورات المكثفــة فــي المجــالات الأمنيــة لا ســيما الــدورات المختصــة فــي 

. ISPS CODE – أمــن المرافــق المينائيــة

حدثنا عن أهم الجهود والخدمات التي تقدمها إدارتكم

ــي  ــن ف ــتويات الأم ــى مس ــى أعل ــاظ عل ــع الحف ــن م ــام للمتعاملي ــا الت ــق الرض ــارة لتحقي ــود جب ــذل الإدارة جه تب
حمايــة الأرواح، وتأميــن الممتلــكات، والأصــول، والمعلومــات فــي جميــع الأوقــات مــن خــال تطبيــق المعاييــر 

ــا: ــزة وأهمه ــات المتمي ــر الخدم ــة وتوفي ــة الدولي الأمني

- إصدار تصاريح دخول الأفراد.
- المرافقة الأمنية للوفود وكبار الشخصيات.

- تسهيل حركة الأفراد والمركبات والبضائع على البوابات.

فــي ضــوء المســؤوليات الكبيــرة التــي تقــع علــى عاتــق وظيفتــك، مــا هــي أهــم المميــزات الموجــودة فــي 
بيئــة العمــل بــالإدارة؟

بيئة العمل تعطيني الفرصة للخوض في جميع المجالات المعنية في إدارة نظم المعلومات.
 

صف لنا يوماً عادياً من أيام العمل لديك.
ــاح عنــد توجهــي إلــى العمــل أن أحصــل علــى قهوتــي المفضلــة مــن أقــرب محطــة وقــود، ثــم  أحــرص كل صب
الاســتمتاع بجولــة تفقديــة والنــزول علــى بوابــات المينــاء والمنطقــة الحــرة والتحــدث مــع حــراس الأمــن والتأكــد 
مــن ســامة ســير العمــل وبعــد الإنتهــاء أرجــع إلــى مكتبــي لتفحــص البريــد الإلكترونــي والــرد علــى المتطلبــات 

واستفســارات المتعامليــن.

ــه...  ــا نعمل ــة فيم ــا الحقيقي ــاه الله: "قيمتن ــوم، رع ــد آل مكت ــن راش ــد ب ــيخ محم ــمو الش ــب الس ــال صاح ق
والعمــل مثــل الحــب... كلاهمــا يتضاعــف بالتضحيــة والإخــاص... وكلاهمــا أيضــاً مهــم لاســتمرار الحيــاة". 

ــة؟ ــذه المقول ــال ه ــن خ ــة م ــن بالمؤسس ــن الموظفي ــاذا توصي ... بم

كل يــوم أتعلــم درســـاً جديــداً فــي مدرســة ســيدي صاحــب الســمو الشــيخ محمــد بــن راشــد آل مكتــوم حفظــه 
ــادئ  ــيد مب ــي بتجس ــي وأخوات ــي أخوان ــه أوص ــال مقولت ــن خ ــم، وم ــد المله ــو القائ ــره فه ــي عم ــال ف الله وأط
العمــل الجماعــي فــي المؤسســـة ونقــل وتبــادل المعرفــة بيــن مختلــف الإدارات والجهــات الحكوميــة، بمــا 
ــي  ــة ف ــارب الناجح ــن التج ــتفادة م ــال الإس ــن خ ــتمر م ــر المس ــرورة التطوي ــاه الله، وبض ــه رع ــع رؤيت ــجم م ينس

ــوة. ــداف المرج ــق الأه ــل لتحقي ــة العم ــي بيئ ــتها ف ــزة وممارس ــة المتمي ــات الحكومي الجه

برأيك، ما هي الصفات الشخصية التي تميز القائد الناجح؟
ــه الدائــم معهــم  ــه الحثيثــة وتواصل ــد الــذي يقــوم بتشــجيع فريــق العمــل وذلــك مــن خــال متابعت ــرم القائ احت

ــر بيئــة عمــل مثاليــة للجميــع..  لضمــان توفي

ماهي الحكمة أو المقولة التي تؤمنين بها؟

أؤمــن بمقولــة ســيدي صاحــب الســمو الشــيخ محمــد بــن راشــد آل مكتــوم: )فــي ســباق التميــز ليــس هنــاك خــط 
للنهايــة.. وهــذه العبــارة تصبــح  أكثــر واقعيــة كل يــوم.. عندمــا نعــد نفــي بالوعــد.. نحــن جميعــاً لدينــا أحــام لكــن 
القائــد فقــط هــو مــن يمكنــه تحويــل هــذه الأحــام إلــى حقيقــة.. كلنــا نخاطــر فــي الحيــاة.. لكــن هــل  تعلــم مــا هــو 

الخطــر الأكبــر؟ أن لا تخاطــر علــى الإطــاق(

.PCFC كلمة أخيرة لموظفي وموظفات

ــي،  ــل الجماع ــم العم ــزز مفاهي ــا يع ــاء بم ــن الزم ــل بي ــد والتفاع ــق واح ــل كفري ــم بالعم ــي، عليك ــي وأخوات أخوان
ــة. ــوة للمؤسسـ ــداف المرج ــة والأه ــق الرؤي ــز لتحقي والتركي
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ID Card & Brief Biography: 

Full Name: Mohammad Abdulla Abbas

Job title: Assistant Manager - Security Department

Career experience: 20 years in the Security Department of the Ports, Customs and Free Zone 
Corporation

Tell us about your joining the Ports, Customs and Free Zone Corporation.

My journey with the Ports, Customs and Free Zone Corporation began in 2002 when I had the 
opportunity to join this prestigious corporation, specifically the security department, as it was a 
great opportunity to share my security related skills gained from my previous work in the UAE Armed 
Forces and put them in the right place, as I was appointed within the first group of Emirati citizen 
security inspectors to work at the gates of Jebel Ali Port and the Free Zone, and through it, I have 
endeavored to develop my capabilities, refine my practical skills, and gain more experience through 
the intensive trainings and courses provided by the corporation.

How did PCFC contributed to the development of your career?

I am proud to be a member of the Ports, Customs and Free Zone Corporation, where the Corporation 
represented by the Security Department, allowed me to transfer my practical experience, which falls 
within the jurisdiction and powers of the security system, as well as it added to me acquiring more 
experiences in the field of maritime security and skills in new areas and activities through Intensive 
courses in the security fields, especially the specialized courses in the security of port facilities - 
ISPS CODE.

Over the past years, I have been able to develop and refine my skills to keep pace with all the changes 
and challenges. The transformations that the corporation has gone through have contributed to my 
entry into different fields and facing various challenges.

What is the most honorable achievement you’re proud of?

Every working day in the corporation is an achievement, as it comes with new challenges and various 
achievements, and there are many achievements that I am proud of, the most important of which is 
being one of the first national employees to join the Security Department to work at the gates, and 
this gave me the opportunity to prove that the national element is able to take on challenges and 
work hard in various fields and achieve the desired goals according to the vision of the corporation.

Tell us about the most important efforts and services provided by your department.

The Department exerts great efforts to achieve customer satisfaction while maintaining the highest 
levels of security in protecting lives, securing property, assets, and information at all times through 
the application of international security standards and the provision of distinguished services, the 
most important of which are:

- Issuance of entry permits for individuals.
- Security escort for delegations and dignitaries.
-Facilitating the movement of individuals, vehicles and goods at the gates.

In light of the responsibilities that fall on your job, what are the most important advantages 
in your work environment?

The Security Department works to provide all capabilities and full support to employees in addition 
to mutual respect and continuous communication with officials at all times, which in turn reflected 
on my performance positively and contributed to enhancing my skills and stimulating development 
and creativity at work.

Describe a typical working day for us?

Familiarity and permanent knowledge of all areas of their specialization and everything that is new, 
and not limiting themselves to a specific field, but using the first years of their job to learn, as well as 
flexibility in work and readiness to keep pace with changes and challenges.

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, said: “Our value in life is defined 
by what we do. Achievement is similar to love, they both grow by sacrifice and both are 
essential for life”. What would you recommend to the employees of the corporation through 
this saying?

Every day I learn a new lesson at the school of H.H. Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, as 
he is the inspiring leader, and through his saying I recommend everyone to embody the principles of 
teamwork in the corporation and to transfer and exchange knowledge between various departments 
and government agencies, in line with his highness vision, and the need for continuous development 
by benefiting from successful experiences in distinguished government agencies and practicing 
them in the work environment to achieve the desired goals.

In your opinion, what are the personal qualities that distinguish a successful leader?

I respect the leader who encourages his team through continuous follow-up and constant 
communication with them to ensure the provision of an ideal work environment for all.

What are your favorite hobbies?

Horse riding on weekends & holidays. 

What wisdom or saying do you believe in?

I believe in the saying of His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum: “In the race for 
excellence there is no finish line and this becomes more realistic every day… When we promise, we 
fulfill the promise… We all have dreams, but only the leader can transform them into reality. We all 
take risks in life, but the greatest danger is not to take risks at all”.

A final word to the staff of PCFC?

I recommend everyone to work as a team and interact among colleagues in a way that enhances the 
concepts of teamwork and focus to achieve the desired vision and goals for the corporation.



Global ... Sustainability ... Communication الــعــالميــــــــة... الاستـــدامــــة... التــــواصـــــــل

Talented Employees مـــــــــواهب مـــوظفينــــــا

Through the Lens of Marwa Mansoor - Senior Accountant - Cash Management بواسطة عدسة مروى منصور - محاسب أول - إدارة النقد

Feature قصاصة صحفية

Benefits of drinking water

فوائدر شرب الماء

1.	 delivers oxygen throughout the body

2.	 boosts skin health and beauty

3.	 regulates body temperature

4.	 The digestive system depends on it

5.	 It helps maintain blood pressure

6.	 It boosts performance during exercise

7.	 Helps in weight loss

 
	1 يوصل الأكســجين إلى جميع أنحاء الجسم.

	2 يعزز صحة البشــرة وجمالها.

	3 ينظم درجة حرارة الجســم.

	4 يدعم الجهاز الهضمي.

	5 يســاعد في الحفاظ على ضغط الدم.

	6 يعــزز الأداء أثناء التمرين.

	7 يســاعد على إنقاص الوزن.
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رؤيتنـــــــــــــــــــــــــــا

Our Vision

تعزيــــــــز مكانـــــة دبي كمركـــــــز رائـــــــد مستدام لدعـــــــم القطـــــاع الاقتصادي علــــــــى الــــصعيد الـــــــعالمي.

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world’s leading economic sector.

تأسســت  والتــي  إحــدى مؤسســات حكومــة دبي،  الحــرة  والمنطقــة  والجمــارك  المــوانئ  تعــد مؤسســة 
رســميًا في عــام 2001، وتتضمــن عــدداً مــن الكيانــات والســلطات التــي تعمــل تحــت مظلتهــا. وتشــمل هــذه 
الكيانــات جمــارك دبي وســلطة مــوانئ دبي، بالإضافــة إلى دائــرة التخطيــط والتطويــر -تراخيــص، وســلطة 
مدينــة دبي الملاحيــة، ومكتــب الوكيــل الملاحــي للســفن الخشــبية، إلى جانــب إدارة الاســتثمار وإدارة الأمــن.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) is one of the government 
organizations under the Dubai government, which was officially established in 2001, 
that includes several entities and authorities operating under its umbrella. These entities 
are Dubai Customs, Dubai Ports Authority, in addition to the Department of Planning 
and Development - Trakhees, the Dubai Maritime City Authority, Marine Agency for 
Wooden Dhows, Investment Department, and Security Department.


